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Рассмотрена полимер-полимерная пара трения из композитов на основе антифрикционного сверх-

высокомолекулярного полиэтилена (СВМПЭ) и высокопрочного полиэфирэфиркетона (ПЭЭК) для 

различных условий функционирования (смазочная среда и сухое трение при дефиците синовиальной 

жидкости в суставе). По данным систематических механических и трибоиспытаний поэтапно обосно-

ван выбор наполнителей для СВМПЭ и ПЭЭК. Решена задача определения оптимального состава ком-

позитов, предполагающих возможность изготовления кастомизированных эндопротезов суставов с 

применением аддитивных производственных технологий. Показано, что трибопара «ПЭЭК (палец) — 

СВМПЭ (диск)» является хорошо совместимой, характеризуется низким коэффициентом трения 

(f = 0,02) и отсутствием регистрируемого оптическим методом износа контактирующих тел. Исследо-

вано трение ненаполненного СВМПЭ по ПЭЭК, армированного двумя типами углеродных волокон 

(молотые углеродные волокна — 30 вес. % и УНТ — 2,5 вес. %). Показано, что углеродные нано-

трубки являются эффективным наполнителем для ПЭЭК в паре «СВМПЭ—ПЭЭК» при сухом трении 

скольжения в условиях недостатка синовиальной жидкости. 

Ключевые слова: эндопротез, сверхвысокомолекулярный полиэтилен, полиэфирэфиркетон, износостой-

кость, коэффициент трения, модуль упругости, граничная смазка, теплопроводность, 

трибоиспытания. 
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Abstract 

In order to develop a bionically adequate endoprosthesis (implant), a polymer-polymer tribological pair 

made of composites based on antifriction ultra-high molecular weight polyethylene (UHMWPE) and high-

strength polyetheretherketone (PEEK) was proposed and tested at various operating conditions (water lubri-

cation and dry sliding friction simulating a deficit of synovial fluid in the joint). Based on the data of system-

atic mechanical and tribological tests, the selection of fillers for UHMWPE and PEEK was substantiated step 

by step. The problem of finding out the optimal content of the composites, suggesting the possibility of man-

ufacturing customized joint endoprostheses using additive manufacturing technologies, has been solved. It 

was shown that the tribological mating “PEEK (pin) — UHMWPE (disk)” was well compatible, character-

ized by a low coefficient of friction (f = 0.02), while no wear was found by means of optical microscopy 

observations. The friction of neat UHMWPE on PEEK reinforced with two types of carbon fibers (milled 

carbon fibers — 30 wt.% and CNT — 2.5 wt.%) was studied. It has been shown that carbon nanotubes are 

efficient filler for PEEK in the UHMWPE–PEEK tribological mating at dry sliding friction under conditions 

of synovial fluid deficiency. 

Keywords: endoprosthesis, ultra-high molecular weight polyethylene, polyetheretherketone, wear factor, co-

efficient of friction, elastic modulus, boundary lubrication, thermal conductivity, tribological 

testing. 
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